
 

 

 

 

 

 
 
 
 

Based on the Council decision No. (20) and date 

02 /01 /1444H. regarding the launch of the updated 

essential benefit package and the Insurance Drug 

Formulary (IDF) on 01 /10 /2022 . 

The Council of Health Insurance (CHI) devised an 

Insurance Drug Formulary (IDF) as part of the Essential 

Benefit Package to enable proper medicines utilization in 

accordance with CHI’s Value-Based Health Care (VBHC) 

strategy. Due to the importance of assuring sector 

readiness and seamless implementation, IDF will be 

applied gradually in phases, with the postponement of 

points )E, I, J, K, N( in chapter 5 of the essential benefit 

package implementation. 

 

Attached is Insurance Drug Formulary Implementation 

Guide for the updated Essential benefit Package.  
 

This Circular to be communicated with concerned parties 

to be informed and act on. For inquiries, please contact 

us at info@chi.gov.sa 

مجلسالى  إشارة    الصحي  قرار  وتاريخ 20) رقم  الضمان   )  

بشأن تطبيق وثيقة الضمان المحدثة ودليل    ،ه1444/ 01/ 02

 .م2022/ 10/ 1الادوية التأمينية في 

 و 
 
وكفاءة    تماشيا جودة  تعزيز  في  المجلس  استراتيجية  مع 

الصحية  ضم    الخدمات  فقد  الممارسات،  أفضل  ن  وتطبيق 

يهدف   الذي  التأمينية  الأدوية  دليل  عملية  إالمجلس  تنظيم  لى 

الأساس ضمان  لوثيقة  الأدوية  جاهزية  صرف  رفع  ولأهمية  ية. 

زمنية   بمراحل  التأمينية  الأدوية  دليل  تطبيق  سيتم  القطاع 

الفقرة   من  كلا  تطبيق  وتأجيل  ز،)تدريجية  ذ،  ظ ج،   ( س، 

 .الواردة في القسم الخامس من وثيقة ضمان الأساسية

 

التأمينية الأدوية  دليل  تطبيق  دليل  لكم  لوثيقة ضمان  مرفق 

 . الأساسية المحدثة

 

. وفي حال  هيبلغ هذا التعميم لمن يلزم للعمل والإحاطة بموجب

التواصل  إوجود   نأمل  الإلكتروني    عبرستفسارات  البريد 

info@chi.gov.sa 
 

 والله الموفق،، 

 

Circular 

            Ref :289الرقم/ 

  Date:02/03/1444التاريخ/

28/09/2022                            

 تـعـميم

 التأمين وشركات المعتمدين الصحية الخدمات مزودي لكافة 

 المؤهلة الصحي

 

To health service providers and private health 

insurance  
 

mailto:info@chi.gov.sa
mailto:info@chi.gov.sa
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 لوثيقة ضمان الأساسية  آلية تطبيق دليل الأدوية التأمينية
 ( 2023سبتمبر  30-2022اكتوبر1المرحلة الأولى )

 

 الهدف: 

 

ًتماشي
 
نًالمجلسًدليلًفيًتعزيزًجودةًوكفاءةًالخدماتًالصحية،ًوتطبيقًأفضلًالممارسات،ًفقدًضمً ًًمجلسًالضمانًالصحيًمعًاستراتيجيةًًًًا

يهدفًً الذيً التأمينيةً الأدويةًًإالأدويةً تطبيقًدليلً القطاعًسيتمً لوثيقةًضمانًالأساسية.ًولأهميةًرفعًجاهزيةً الأدويةً تنظيمًعمليةًصرفً لىً

 .الواردةًفيًالقسمًالخامسًمنًوثيقةًضمانًالأساسيةً)س،ًظ ج،ًذ،ًز،(ًمنًالفقرةًالتأمينيةًبمراحلًزمنيةًتدريجيةًوتأجيلًتطبيقًكلا

ً

 تعاريف: 

 

العلاجًالمبتكرً) • التيًتحتويًعلىًمادةًفعالةًجديدةًويتمًطرحهاًتحNCE ,Innovative “Brand” Name)الدواءًأوً سمًًا تًً:ًالمستحضراتً

ً.تجاريًفيًالأسواقًمنًقبلًالشركةًالمبتكرة

مستحضرًمكافئًللمستحضرًالمبتكرًفيًالشكلًالصيدلانيًوالتركيزًوطريقةًًً:)المماثلة،ًالبديلة(ًً (Generic Name) الدواءًأوًالعلاجًالجنيس •

ً.العلاجيًدعاءوالًالتناولًوالجودةًوالفعاليةً

الًأ • ًدليلً التأمينيةً الًأ(IDF)دويةً علىً مرتكزً الصحيً الضمانً مجلسً منً صادرً دوائيً دليلً هوً ً،مراض:ً الًأوًً منً قائمةً دويةًًيوفرً

دويةًالمشمولةًًدوريةًلضمانًأنًجميعًالًأًةسمًالعلميًالمستخدمًلعلاجًمرضًمعين،ًويتمًتحديثهًبصورًبالً(ًاللاوصفيةوًالوصفيةً)ًالأساسية

 ً.علىًأحدثًالبراهينًالعلميةًللأمراضًبناءً ًوالأدويةًالمقدمةًآمنةًوفعالة

 

 (: 2023سبتمبر  30 -2022أكتوبر  1رحلة الأولى ) آلية التطبيق في الم 

 

 لتزامًبماًيليً:علىًجميعًالأطباءًوأصحابًالصلاحيةًالمرخصينًلكتابةًالوصفاتًالطبيةًال .أ

 .سمًالعلميًعلىًالًًيكونًوصفًالأدويةًبناءً  .1

 . ICD-10 ستخدامًرموزًالتشخيصًالطبيةًإالدواءًفيًالوصفةًالطبيةًبتضمينًالدواعيًالطبيةًلوصفً .2

 بماًيتعلقًبالوصفةًالطبيةً.الهيئةًالعامةًللغذاءًوالدواءًلتزامًبإجراءاتًوزارةًالصحةًوًال .3

 لتزامًبماًيلي:علىًجميعًشركاتًالتأمينًال .ب

1. ًً الأدوية لجميعً التأمينيةً بالتغطيةً التأمينً شركاتً ًًوالمفسوحًًالمسجلةتلتزمً ًًًًمنة والدواء للغذاءً العامةً دونًًالهيئةً منً

 ستثناءً.إ

 نظامًإدارةًمنافعًالوصفاتًالطبيةً.ًفيعلىًشركاتًالتأمينًالصحيًرفعًجاهزيتهمًالتقنيةً .2

 لتزامًبماًيليً:علىًجميعًالصيدلياتًالمعتمدةًال .ت

الهيئةًًلتزامًبإجراءاتًوزارةًالصحةًوًوالموضحًبهاًالدواعيًالطبيةًوالسمًالعلميًًستنادًعلىًالوصفةًالطبيةًالمكتوبةًبالًالً .1

 .بماًيتعلقًبصرفًالدواءالعامةًللغذاءًوالدواءً

ًعلىًالًًدويةًبناءً يتمًصرفًالًأ .2
 
 .(ث)ًةللفقرًًسمًالعلميًوفقا
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 لًللأدوية:نسبًالتحمً  .ث

ً

ًلً:حتسابًنسبةًالتحم ًجدولًًتوضيحيًلً

ً

ً

ً

 

 

 نوعًالدواء نسبةًالتحمل

كلًدواءًعلىًًلالوصفةًوليسًًمافيًشاملةًجميع ريال30ً%ًبحدًأقص ى0-20ً

 حدةً

ًالأدويةًالجنيسةً)الوصفيةًواللاوصفية(ًً.1ًًً

ًللدواءًالواحدً  0-50%ً

ًالأدويةًالمبتكرةً)الوصفيةًواللاوصفية(ً: .2

لدىًًًًيتوفروالتيًً لهاًمسجلً بديلً العامةًًهيئةًًالدواءًجنيسً

 .لغذاءًوالدواءل

كلًدواءًعلىًًلالوصفةًوليسًمافيًريالًشاملةًجميع30ًً%ًبحدًأقص ى0-20ً

 حدةً

ًالأدويةًالمبتكرةً)الوصفيةًواللاوصفية(ً: .3

العامةًًهيئةًًاللهاًدواءًجنيسًبديلًمسجلًلدىًًًًلاًيتوافروالتيًً

 .لغذاءًوالدواءل

ًً.لالحقًفيًالاختيارًبينًالأدويةًالجنيسةًوالمبتكرةًمعًتوضيحًنسبةًالتحمً ًالمستفيديجبًإعطاءً •

ًللوائحإًالحلالًًستبدالًأو/والوصفيةًواللاوصفية(ًغيرًالقابلةًللً)الأدويةًتعاملً •
 
 ً.ةالجنيسًالأدويةمعاملةًًالهيئةًالعامةًللغذاءًوالدواء ستنادا

 أدوية4ًًطبيةًتشملًوصفةً
ًلمبلغًالتحمً   الدواءً سعرًالدواء لمعادلةًاحتسابًنسبةًالتحمً 

  

  

  

  

ًريالًسعودي30ًً*ًً 

 ً
وليسًًًًالوصفةًًمافيًًيشملًجميعًً ًًللًلأدويةاًلجنيسةً*الحداًلأقص ىلًلتحمً 

 لكلًدواءًعلىًحدةً

=20ً%Xًً=ًًريالًسعودي50ً ريالًسعودي10ًًسعرًالدواءًالجنيس
1ًدواءًرقمً

ً)جنيسً(

=20ً%Xًً=ًريالًسعودي20ًًسعرًالدواءًالجنيس 
 ريالًسعودي100ًً

2ًدواءًرقمً

 )جنيسً(

=20ً%Xًًالذيًلاًيتوافرًلهًدواءًًالمبتكرسعرًالدواء

 ريالًسعودي10ً=ًًًًجنيسًبديل
 ريالًسعودي50ً

3ًدواءًرقمً

لهًدواءًجنيسًًلاًيتوافر)مبتكرً

 بديلًمسجل(

ًريالًسعودي100ًً**ًً 

 مسجلً المشاركةبًالدفعلًلدواءاًلمبتكربًوجودبًديلًجنيسً*ً*
=50ً%Xًً=ًريالًسعودي200ًً ريالًسعودي100ًًسعرًالدواءًالمبتكر 

4ًدواءًرقمً

لهًدواءًجنيسًبديلًًيتوافرً)مبتكرً

 مسجل(

ًسعوديًريال130ًً  ًمنًقبلًالمستفيدهًلًالذيًيتمًدفعإجماليًمبلغًالتحمً 
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ً

ًخرى:أتنبيهاتً ً.ج

ًللوائحإالحلالًًستبدالًأو/والأدويةًالجنيسةًغيرًالقابلةًللًً .1
 
 لغذاءًوالدواء.لًالعامةًًهيئةال ستنادا

08/SFDADDD.pdf-https://www.sfda.gov.sa/sites/default/files/2021 
ب .2 التاليًالخاصً البريدًالالكترونيً لهيئةًًاليجبًعلىًمقدمًالخدمةًالبلاغًعنًعدمًتوفرًالأدويةًمنًخلالًمراسلةً لغذاءًًالعامةً

a.gov.saShortage.Drug@sfdًًًوالدواء:

ب .3 الخدمةً مقدمً ًإيلتزمً أنظمةً الصيدلانيةًًالتباعً المستحضراتً وتقسيمً بصرفً يتعلقً بماً والدواءً للغذاءً العامةً هيئةً

 :ًًوالعشبيةًاللائحةًالتنفيذيةًلنظامًالمنشآتًوالمستحضراتًالصيدلانية بحسب

12/SFDA28122020aa1.pdf-https://sfda.gov.sa/sites/default/files/2020 
إجراءاتًوضوابطًً .4 باتباعً الخدمةً مقدمً والدواءاليلتزمً للغذاءً العامةً الموادًهيئةً بوصفًوصرفً يختصً ؤثراتًًوالمًالمخدرةًبماً

 https://beta.sfda.gov.sa/ar/regulations/62875ًًًًالعقلية.

للغذاءً .5 العامةً الهيئةً منً والمعلنةً المعتمدةً الصيدلانيةً للمستحضراتً المخاطرً خفضً وسائلً بتطبيقً الخدمةً مقدمً يلتزمً

 https://www.sfda.gov.sa/ar/RMMًً.والدواء

سمًالدواءًالتجاريًأوًالمبتكر،ًيجبًعلىًالطبيبًالمعالجًتوضيحًذلكًبالوصفةًًإستبدالًًإفيًحالًالحاجةًالطبيةًلعدمًً .6

(Dispense as writtenًًمع)معًمراعاةًالتاليًعندًالصرفً: التأمينًرفاقًالمستنداتًالمبررةًللطلبًلأخذًموافقةًشركةًإ 

I.  ً(3،1ً-)ثًةفقرًاللًالمذكورةًبقًنسبةًالتحمً فيًحالًوجودًموافقةًمنًشركةًالتأمينًتطبً 

II. ًًًةفقرًاللًالمذكورةًبقًنسبةًالتحمً بلاغًالمستفيدًوتطبً إإذاًكانًالمبررًالطبيًغيرًمقبولًمنًقبلًشركةًالتأمين،ًيتم

 (2ً-)ث

ًعلىًالًبقائمةًًًسترشادالًيتمً .7 المعتمدًمنًقبلًمجلسًالضمانًًًسمًالعلميًوالتشخيصًالمذكورًبالدليلدليلًالأدويةًالتأمينيةًبناء 

 ًالرجوعًللمبررًالطبيًًيتمًدليلالضمنًًالتشخيصفيًحالًعدمًإدراجًوً،الصحي

 

بمراقبةًودعمًالتطبيقًوالتواصلًالمستمرًمعًأصحابًالعلاقةًومشاركةًالبياناتًوالمعلوماتًًًًصحيالضمانًالًًجلسمخلالًالمرحلةًالأولىًسيقومًً

 اللازمة.ً

 

  

https://www.sfda.gov.sa/sites/default/files/2021-08/SFDADDD.pdf
mailto:Shortage.Drug@sfda.gov.sa
https://sfda.gov.sa/sites/default/files/2020-12/SFDA28122020aa1.pdf
https://beta.sfda.gov.sa/ar/regulations/62875
https://www.sfda.gov.sa/ar/RMM
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Insurance Drug Formulary Implementation Guide for the updated Essential Benefit Package  

30 September 2023) -(1 October 2022 
 

The Council of Health Insurance (CHI) devised an Insurance Drug Formulary (IDF) as part of the Essential Benefit Package to 

enable proper medicines utilization in accordance with CHI’s Value-Based Health Care (VBHC) strategy. Due to the importance 

of assuring sector readiness and seamless implementation, IDF will be applied gradually in phases, with the postponement of 

points ( E, I,  J, K, N) in chapter 5 of the essential benefit package implementation. 

First year implementation will be as following: 
 

Definitions:  

• Scientific Name: a unique name globally recognized nonproprietary name that the World Health Organization (WHO) 

used to identify the medication (International Nonproprietary Name (INN). 

• Innovative “also known as brand, New Chemical Entity (NCE)” name: preparations that contain a new active 

substance and are offered under a brand name on the market by innovative companies. 

• Generic medication or treatment: a product equivalent to the innovative product in pharmaceutical form, 

concentration, method of administration, quality, effectiveness, and therapeutic claim 

• Insurance Drug Formulary (IDF):ًًan evidence-based disease focused open formulary defined by CHI, which provides 

an essential drug list of scientific name medications (either prescription or Over The Counter (OTC)), that is required 

to treat a certain disease. IDF will be maintained and continuously updated to ensure that all SFDA medications are 

included based on the most recent clinical evidence (national and international guidelines) and are safe and effective 

for the beneficiaries of CHI. 

Implementation Phase I (1 October 2022- 30 September 2023) 

A. All physicians and authorized prescribers must comply with the following: 

1. Prescribing medicines by scientific name onlyًً 

2. Include medical indication(s) based on ICD-10 codes  

3. Compliance with Ministry of Health and Saudi Food and Drug Authority regulations (SFDA), related to medication 

prescribing. 

B. All Health Insurance Companies must comply with the following: 

1. Must cover all SFDA registered medicines without exception. 

2. Should implement Pharmacy Benefits Management (PBM). solutions to support with the IDF implementation. 

C. All pharmacies must comply with the following: 

1. Dispense medications in accordance with prescription written by scientific name only that includes medical 

indication(s), and comply with Ministry of Health and Saudi Food and Drug Authority regulations, related to 

medication dispensing. 

2. Medications will be dispensed based on their scientific name according to point D. 
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D. Medication Copayment: 

 

Table (1) to explain Copayment Calculation: 

 

 

 

 

 

 

 

Medication Type  Copayment 

1.     Generic medications (prescription or OTC) 
0 to 20% with a maximum pay of 30 SAR, for the total 

prescription 

2. Brand medications (prescription or OTC): 

available registered generics Withً
Copayment for brands is 0 to 50% for each medication   

3. Brand medications (prescription or OTC): 

Without available registered generics 

0 to 20% with a maximum pay of 30 SAR, for the total 

prescription 

• Beneficiary must be given the choice between generics and brands with explanation on the coinsurance impact to them. 

• Medications that should not be replaced as per the SFDA, bylaws, will be considered as generics in term of coinsurance (point 1 

above)  

 

Prescription including 4 medications  

Medication Drug Price  Copay Formula   Calculated Value 
Total out of pocket  

(per prescription)   

 Medication 1 (Generics) SAR 50 =20 % x Generics price=  SAR 10  

ً

ً

ً

SAR 30*ًً
 

*Maximum amount paid by beneficiary, per 

prescription (include all Generic medications in 

the prescription not a single item)ً

Medication 2 (Generics) SAR100 =20 % x Generics price=  SAR 20 

Medication 3  

(Irreplaceable Brand) 
SAR 50 =20 % x Irreplaceable Brand price=  SAR 10 

Medication  

(Replaceable Brand) 
SAR 200 =50% X price of Replaceable Brand SAR 100 

** SAR 100 

** Copayment for replaceable brands ًً 

Total Out of Pocket to be Paid by Beneficiaryً SAR 130 
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E. Other notes:  

1. Irreplaceable generic drugs according to the regulations of the Saudi Food and Drug Authority. 

https://www.sfda.gov.sa/sites/default/files/2021-08/SFDADDD.pdf 

2. The service provider shall report any unavailability of drugs via the following e-mail to saudi Food and Drug 

Authority. Shortage.Drug@sfda.gov.sa 

3. The service provider shall follow the regulations of Saudi Food and Drug Authority regarding dispensing and 

distributing pharmaceuticals. https://sfda.gov.sa/sites/default/files/2020-12/SFDA28122020aa1.pdf.  

4. The service provider shall follow the procedures and controls of the Saudi Food and Drug Authority in terms of 

prescribing and dispensing narcotic drugs and psychotropic substances. 

https://beta.sfda.gov.sa/ar/regulations/62875 

5. The service provider shall apply hazard reduction methods for approved and declared pharmaceuticals by the Saudi 

Food and Drug Authority. https://sfda.gov.sa/en/RMM 

6. In case of a medical necessity to not replace a specific medication brand/generic, prescriber must include “Dispense 

as written” in the prescription and submit prior authorization request that include justifying document to the 

Insurance Company for evaluation. With consideration of the following upon dispensing the medications: 

a. Apply copayment mentioned in point No.D;1 & 3, for  insurance company approved requests. 

b. Inform beneficiary and apply copayment amount as mentioned in point No. D;2, for insurance 

company denied requests. 

7. Use the Insurance Drug Formulary as a guide for indication 

 

The Council will monitor, support the implementation, and provide the necessary data or information to all stakeholders.  

 
 
 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

ً

ً
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